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PROTOKÓŁ nr LXI/2023 

sesji Rady Miejskiej w Suwałkach 

odbytej w dniu 27 września 2023 r. w godzinach 1130 – 1630 

w sali sesyjnej im. Józefa Gajewskiego nr 26  

Urzędu Miejskiego w Suwałkach przy ul. Mickiewicza 1  

 

Obradom przewodniczył Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej w Suwałkach.  

Radni obecni na sesji: 

1. Bogdan Bezdziecki  

2. Sylwester Cimochowski  

3. Tadeusz Czerwiecki 

4. Zbigniew Roman De-Mezer 

5. Anna Maria Gawlińska 

6. Krystyna Gwiazdowska 

7. Jacek Juszkiewicz 

8. Mariola Brygida Karpińska  

9. Kamil Klimek 

10. Karol Korneluk 

11. Jarosław Józef Kowalewski 

12. Stanisław Kulikowski  

13. Kamil Lauryn 

14. Jacek Niedźwiedzki 

15. Adam Ołowniuk 

16. Wojciech Pająk  

17. Zdzisław Przełomiec 

18. Jacek Roszkowski 

19. Anna Ruszewska 

20. Jarosław Schabieński   

21. Andrzej Turowski 

22. Łukasz Wojno 

23. Marek Lech Zborowski-Weychman 

 

– Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu.  

 

W obradach uczestniczyli: 

Prezydent Miasta, Zastępcy Prezydenta Miasta Suwałk, naczelnicy niektórych wydziałów 

Urzędu Miejskiego, kierownicy inspekcji, straży, prezesi i dyrektorzy niektórych jednostek 

organizacyjnych.  

– Listy obecności stanowią załączniki nr 2 – 4 do protokołu. 

 

Ad pkt. 1 

Otwarcie obrad. 
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Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej otworzył LXI sesję Rady Miejskiej  

w Suwałkach, jednocześnie informując, że obrady Rady Miejskiej realizowane były w sposób 

stacjonarny w Urzędzie Miejskim. Dodał, że w sali obrad znajdowały się osoby związane z 

zapewnieniem sprawnego przebiegu sesji, radni Rady Miejskiej oraz Panowie Prezydenci. 

Podkreślił, że pozostałe osoby zaproszone do uczestnictwa z uwagi na realizowaną tematykę 

obrad otrzymały link do zalogowania. Dodał również, że sesja jest transmitowana on-line, a 

więc obserwacja ze strony środków masowego przekazu i mieszkańców Miasta była 

zapewniona.  

 

Zdzisław Przełomiec powitał przybyłe osoby, których udział w obradach jest wymagalny: 

Czesława Renkiewicza – Prezydenta Miasta Suwałk, Romana Rynkowskiego – Zastępcę 

Prezydenta Miasta, Grzegorza Krysę – Zastępcę Prezydenta Miasta, Annę Cyran – Skarbnik 

Miasta Suwałk oraz Mariusza Klimczyka – Sekretarza Miasta. Powitał również Stefana 

Krajewskiego – Posła na Sejm RP, Marka Komorowskiego – Senatora RP oraz Cezarego 

Cieślukowskiego – Wiceprzewodniczącego Sejmiku Województwa Podlaskiego.   

Powitał również przedstawicieli prasy, radia i telewizji oraz internautów.  

 

Następnie powitał radnych Rady Miejskiej w Suwałkach i stwierdził, że na 23 radnych 

ustawowego składu Rady w obradach bierze udział 23 radnych, w związku z powyższym 

istniało wymagane quorum do podejmowania prawomocnych uchwał.  

 

Ad pkt. 2 

Przyjęcie wniosków do porządku obrad.  

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej powiedział, że porządek obrad został 

radnym podany przy zawiadomieniu o zwołaniu sesji.  

Następnie zgłosił propozycję przyjęcia „Stanowiska Rady Miejskiej w sprawie wyrażenia 

poparcia wobec projektu utworzenia Zakładu Radioterapii w Suwałkach”. 

Wyjaśnił pokrótce z czego wynika ów wniosek i jakie są możliwości projektu. Dodał, że 

wsparcie społeczne, które może wyrazić Rada Miejska w Suwałkach jest jedynym 

narzędziem, jakie może ona mieć a celem jest szukanie pomocy w uzyskaniu środków 

finansowych dla tej inicjatywy Samorządu Województwa Podlaskiego i Białostockiego 

Centrum Onkologii.  

Następnie Zdzisław Przełomiec poprosił, aby potraktować tę sprawę jako ważną dla 

mieszkańców i wyzbytą kontekstu politycznego. 

Na koniec zgłosił wniosek o rozszerzenie porządku obrad o dodatkowy punkt „Stanowisko 

Rady Miejskiej w sprawie wyrażenia poparcia wobec projektu utworzenia Zakładu 

Radioterapii w Suwałkach”. Dodał również, że z uwagi na problemy techniczne nie będzie 

podglądu na wynik głosowania.  

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad zgłoszonym wnioskiem. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 
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Po otrzymaniu wyniku głosowania, ze względu na błąd techniczny systemu do głosowania, 

Zdzisław Przełomiec zaproponował reasumpcję głosowania poprzez podniesienie ręki.  

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad zgłoszonym wnioskiem. 
– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania jednogłośnie („za” – 23 radnych) wniosek, został przyjęty. 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował, aby powyższy 

wniosek rozpatrywać w punkcie 6.  

 

Radni nie zgłosili innych wniosków i uwag, wobec czego przyjęty został następujący 

porządek obrad: 

1. Otwarcie sesji Rady Miejskiej w Suwałkach. 

2. Przyjęcie wniosków do porządku obrad. 

3. Przyjęcie Protokołu nr LX/2023 sesji Rady Miejskiej w Suwałkach  

z dnia 6 września 2023 r. 

4. Informacja o pracy Prezydenta Miasta Suwałk i wykonaniu uchwał Rady Miejskiej  

w Suwałkach od dnia 6 września 2023 roku.  

5. Wnioski i oświadczenia radnych. 

6. Stanowisko Rady Miejskiej w sprawie wyrażenia poparcia wobec projektu utworzenia 

Zakładu Radioterapii w Suwałkach. 

7. Sprawozdanie z działalności Komisji Rewizyjnej Rady Miejskiej w Suwałkach  

za I półrocze 2023 r.  

8. Informacja z konsultacji społecznych dotyczących projektu uchwały Rady Miejskiej  

w Suwałkach w sprawie uchwalenia Programu współpracy Miasta Suwałk  

z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami, o których mowa w art. 3 ust. 3 ustawy 

o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie na rok 2024.  

9. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchwalenia Programu współpracy Miasta 

Suwałk z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami, o których mowa w art. 3 ust. 3 

ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 r. o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie  

na rok 2024.  

10. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustalenia Regulaminu głosowania  

w wyborach ławników do sądów powszechnych na kadencję od 2024 r. do 2027 r. 

11. Wybory ławników: 

 - do Sądu Okręgowego w Suwałkach oraz ławników do orzekania w sprawach  

z zakresu prawa pracy na kadencję od 2024 r. do 2027 r. (projekt uchwały) 

       - do Sądu Rejonowego w Suwałkach oraz ławników do orzekania w Wydziale Pracy  

i  Ubezpieczeń Społecznych na kadencję od 2024 r. do 2027 r. (projekt uchwały) 

12. Informacja z konsultacji społecznych do projektu zmiany uchwały w sprawie określenia 

stref cen i cen maksymalnych obowiązujących przy przewozie osób i ładunków 

taksówkami na terenie Miasta Suwałk. 

13. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie określenia stref cen  

i cen maksymalnych obowiązujących przy przewozie osób i ładunków taksówkami  

na terenie Miasta Suwałki. 
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14. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zaliczenia dróg położonych w mieście Suwałki 

do kategorii dróg gminnych.  

15. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zaliczenia dróg położonych w mieście Suwałki 

do kategorii dróg powiatowych.  

16. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia  

z Przedsiębiorstwem Budownictwa Ogólnego „Budopol – Suwałki” Hajko Spółka Jawna  

z siedzibą w Suwałkach. 

17. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przyznania dotacji na realizację inwestycji  

pt. „Remont zachodniej i wschodniej elewacji Konkatedry pw. św. Aleksandra 

w Suwałkach”. 

18. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego rejonu ulicy Raczkowskiej w Suwałkach.  

19. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego obejmujący teren położony pomiędzy ulicami: Teofila Noniewicza,  

gen. Józefa Dwernickiego, Utratą i Sejneńską w Suwałkach.  

20. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie Miasta na 2023 rok.  

21. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej 

Miasta Suwałki na lata 2023-2041.  

22. Informacje i odpowiedzi Prezydenta Miasta Suwałk. 

23. Zakończenie obrad sesji Rady Miejskiej w Suwałkach. 

 

Ad pkt. 3 

Przyjęcie protokołu nr LX/2023 sesji Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 6 września 

2023 roku. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że zgodnie z § 46 

Statutu Miasta Suwałk protokół obrad z LX/2023 sesji został sporządzony i wyłożony  

do wglądu radnym w Biurze Rady Miejskiej. Radni mogli zgłaszać poprawki lub uzupełnienia 

do protokołu nie później niż w dniu roboczym poprzedzającym sesję Rady Miejskiej, na 

której następuje przyjęcie protokołu, czyli w dniu 26 września 2023 r.  

 

Dodał, że w wymienionym terminie do treści protokołu radni nie zgłosili poprawek i 

uzupełnień, wobec czego protokół nr LX/2023 sesji Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia  

6 września 2023 r., został przyjęty. 

 

Ad pkt. 4 

Informacja o pracy Prezydenta Miasta Suwałk i wykonaniu uchwał Rady Miejskiej  

w Suwałkach od dnia 6 września 2023 roku.  

– Informacja stanowi załącznik nr 7 do protokołu.  

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że powyższą 

Informację wszyscy radni otrzymali w materiałach na sesję Rady Miejskiej. 



5 
 

Uwag i pytań nie wniesiono, wobec czego Informacja o pracy Prezydenta Miasta Suwałk  

i wykonaniu uchwał Rady Miejskiej w Suwałkach od dnia 6 września 2023 roku, została 

przyjęta. 

 

Ad pkt. 5 

Wnioski i oświadczenia radnych. 

 

Zbigniew Roman De-Mezer wspomniał o remoncie ronda na ul. Bulwarowej. Zapytał czy 

podmioty, które spowodowały zdewastowanie nawierzchni dołożą się do kosztów remontu, 

jak to było zapowiadane przez Prezydenta Miasta. Następnie dopytał, co planuje Miasto, jeśli 

po zakończeniu remontu te podmioty znowu będą chciały korzystać ze wspomnianego ronda.  

Następnie zapytał o tabor Przedsiębiorstwa Gospodarki Komunalnej m.in. w kontekście 

zakupu nowych autobusów oraz planowania budżetu na następny rok. 

Kolejną poruszoną kwestią była interpelacja dotycząca remontu placów zabaw złożona przez 

kilku radnych w ubiegłym roku. Zapytał, czy prace związane z remontami placów zabaw będą 

kontynuowane, również w nawiązaniu do projektowania budżetu na 2024 rok. Poprosił o 

remont placu zabaw na Osiedlu II oraz na osiedlu przy ul. Emilii Plater. 

 

Bogdan Bezdziecki również poruszył temat samochodów ciężarowych na rondzie przy 

Bulwarowej. Wspomniał, że temat był omawiany na posiedzeniu Komisji Ekologii, Kultury, 

Sportu i Turystyki, gdzie pojawiła się propozycja powołania zespołu, który mógłby zająć się 

tym tematem. Dodał, że sprawa jest wieloaspektowa i na pewno nie będzie łatwo znaleźć 

rozwiązanie. Podkreślił, że zespół mógłby się składać nie tylko z członków wspomnianej 

komisji, ale z chętnych radnych. 

Następnie zapytał, na jakim etapie jest wdrażanie systemu rezerwacji obiektów sportowych, 

czy system został uzupełniony o brakujące funkcjonalności i czy można już z niego korzystać.  

 

Jacek Juszkiewicz powiedział o problemach zgłoszonych przez mieszkańców miasta. 

Pierwsza sprawa dotyczyła oznakowania poziomego ulic. Jak powiedział, kierowcy zgłaszają, 

że prace z tym związane ograniczają się do malowania przejść dla pieszych a inne 

oznakowania nie są odnawiane i przestają być widoczne.  

Następnie powiedział, że jeden z mieszkańców zgłosił, że balkony w starych kamienicach są 

w alarmującym stanie i mogą stwarzać zagrożenie dla zdrowia i życia. Poprosił, aby sprawie 

się przyjrzeć.  

Kolejno powiedział, że niedawno został ogłoszony tekst jednolity Statutu Miasta Suwałk, 

insygnia zostały umieszczone w gablocie. Jak podkreślił, brak jest komunikatu o tym, kiedy te 

insygnia będą na sesjach stosowane i czy w ogóle będą. Poprosił o informację na ten temat. 

 

Wojciech Pająk zgłosił wniosek dotyczący żywienia dzieci w szkołach. Jak powiedział, jest 

wielu alergików a 80% alergii dotyczy produktów mlecznych. Dodał, że te dzieci, które mają 

alergię pokarmową, często nie jedzą posiłków, które proponuje szkoła. Podkreślił, że 

żywienie dzieci w szkołach i przedszkolach należy do zadań samorządu. Posiłek powinien 

być zdrowy i możliwy do spożycia przez każdego ucznia. Wspomniał o roli zdrowego 

żywienia oraz zagrożeniach wynikających z nadwagi czy otyłości u dzieci.  
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Jadłospis stołówek szkolnych i przedszkolnych powinien być dostosowany do nowych 

wytycznych żywieniowych i aktualnej wiedzy o żywieniu człowieka.  

Jak powiedział, rodzice oczekują od samorządu poważnego potraktowania tematu żywienia 

dzieci. Dodał, że biorąc pod uwagę potrzebę równości dostępu do usług publicznych wydaje 

się konieczne zapewnienie wyboru jadłospisu dzieciom w suwalskich szkołach i 

przedszkolach uwzględniając dietę bezmleczną, wegetariańską i wegańską.   

 

Anna Maria Gawlińska powiedziała, że do Ugrupowania „Mieszkańcy Suwałk” oraz 

radnego Jacka Niedźwiedzkiego zgłosiły się środowiska osób z niepełnosprawnościami, które 

przedstawiły problem transportu osób niepełnosprawnych. Jak powiedziała, do tej pory te 

osoby mogły korzystać z transportu PGK oraz programu door to door. Dodała, że opłaty w 

PGK wzrosły w ostatnim roku a możliwości zamówienia pojazdu były ograniczone, m.in. ze 

względu na transport uczniów.  Dodała, że aktualnie w ogóle nie można dodzwonić się do 

PGK, bo telefony nie są odbierane. Osoby niepełnosprawne nie wiedzą, czy program door to 

door, który dobiega końca będzie kontynuowany czy może zostanie zastąpiony innym 

programem lub rozwiązaniem. Radna podkreśliła, że okazuje się, iż samochód, którym 

dysponował MOPR w programie door to door ma zostać przekazany Suwalskiemu Ośrodkowi 

Kultury. Zapytała, czy to prawda a jeśli tak, to dlaczego akurat do tej jednostki.  Na koniec 

zapytała w imieniu osób niepełnosprawnych, co Miasto planuje zrobić, aby zapobiec 

wykluczeniu komunikacyjnemu niepełnosprawnych mieszkańców miasta.   

 

Karol Korneluk zapytał ile miejsc będzie we wszystkich żłobkach miejskich, po otwarciu 

czwartej placówki przy ul. Nowomiejskiej. Jak zaznaczył, z utworzeniem żłobka wiąże się 

przeniesienie Poradni Pedagogiczno – Psychologicznej. Zapytał, jaka będzie z tym związana 

procedura, aby było jak najmniejsze zamieszanie z tym związane oraz czy budynek przy ul. 

Nowomiejskiej, w którym ma powstać żłobek będzie miał zasilanie fotowoltaiczne. Dopytał 

też o kwestię nowej lokalizacji Poradni – czy budynek będzie dostosowany do potrzeb osób 

niepełnosprawnych tj. windy i podjazdy.  

Następnie zapytał o Suwalski Budżet Obywatelski a mianowicie projekty, które jeszcze nie 

zostały zrealizowane w roku 2023. Jak powiedział, mieszkańcy pytają głównie o tężnię 

solankową. Radny poprosił również o wyjaśnienia dotyczące pozostałych projektów, które 

jeszcze nie zostały zrealizowane.  

Kolejno zapytał o koncert, jaki odbył się w mieście 17 września br. Zapytał czy na 

udostępnienie terenów zielonych, ulicy Wajdy, parkingów była podpisana stosowna umowa i 

czy w tej umowie były stosowne zapisy dotyczące przywrócenia terenu do takiego stanu, jaki 

był przed koncertem. Nawiązał do zniszczeń, jakie są widoczne po tym koncercie – 

zniszczone krawężniki, trawniki. Dopytał, czy jeśli takie zapisy były, kiedy można się 

spodziewać usunięcia zniszczeń. Chciał również wiedzieć, do kiedy ten teren jest 

udostępniony dla organizatorów, ponieważ nadal są tam śmieci, toalety przenośne i to 

wszystko blokuje część miejsc parkingowych.  

 

Marek Zborowski-Weychman nawiązał do wypowiedzi radnego Wojciecha Pająka. Jak 

powiedział z tego, co widzi na stołówkach panuje reżim a dzieci, które mają jakąś dietę 

otrzymują dostosowane do niej posiłki.  
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Następnie zapytał co z laptopami dla czwartoklasistów, którzy mieli je otrzymać wraz z 

rozpoczęciem roku szkolnego a wciąż ich nie mają.  

Kolejno zapytał, na jakim etapie jest działanie związane z paszportem patriotycznym. Dopytał 

również, w jaki sposób będą nagradzani uczniowie, którzy będą brali udział w 

uroczystościach.  

Następnie podkreślił, że widzi wyraźny postęp, jeśli chodzi o strefę wolną od dymu 

tytoniowego – na chodnikach jest mniej uczniów i nie palą. Zapytał, jak sprawa wygląda z 

punktu widzenia służb miejskich. Wyraził nadzieję, że obowiązywanie strefy będzie 

przedłużone na kolejne okresy czasowe, ponieważ pomysł się sprawdził.  

Wspomniał również, że na rondzie im. A. Seredyńskiego ma się odbyć spotkanie, ma zostać 

również umieszczona tablica informująca o A. Seredyńskim. Jak zaznaczył zbliża się rocznica 

urodzin Prezydenta J. Gajewskiego, którego imieniem również nazwano jedno z rond w 

mieście. Jak powiedział, może warto wprowadzić zasadę, aby przy każdym rondzie, które 

zostało nazwane imieniem jakiejś osoby czy organizacji, ustawiać tabliczkę informacyjną. 

 

Mariola Brygida Karpińska zapytała czy bikepark, o który prosiła jest oświetlony a jeśli 

tak, o ile dłużej są włączone latarnie. Zapytała również czy teren ten został uporządkowany. 

Następnie zapytała, jak wygląda umowa z przedsiębiorcą, który otworzył kawiarnię na 

suwalskich bulwarach m.in. kto tam odpowiada za zdeptany trawnik.  

Na koniec zapytała czy wzdłuż ulicy Reja i w stronę szpitala można postawić ławki.  

 

Sylwester Cimochowski zapytał czy byłaby możliwość przeprowadzenia rozmów z prezesem 

Suwalskiej Spółdzielni Mieszkaniowej, aby na boiskach przy ul. Klonowej i boisku przy  

ul. Paca wydłużyć czas działania oświetlenia, o co proszę mieszkańcy.  

 

Kamil Klimek podziękował w imieniu suwalskiego środowiska rowerowego za to, że 

wkrótce przy ul. Utrata pojawią się podstawki rowerowe.  Jak zaznaczył, kwestia była 

zgłaszana dwa miesiące temu do Zarządu Dróg i Zieleni i pracownik tej jednostki pozyskał 

sponsora tych podstawek. 

Następnie przypomniał, że w 2020 roku zgłaszał kwestię ustawienia tablic kierunkowych w 

mieście. Jak powiedział, mija kolejny sezon a tych tablic nadal nie ma, więc zapytał jaki jest 

tego powód.  

 

Jacek Roszkowski nawiązał do wypowiedzi radnego Wojciecha Pająka odnośnie żywienia w 

szkołach. Jak powiedział przy Prezydencie Miasta działa Zespół ds. zdrowia, który zajmuje 

się m.in. tą tematyką. Dodał, że za każdym razem prosi o informację dotyczącą problemu 

otyłości wśród dzieci. Wyraził nadzieję, że w końcu program ruszy i będzie przynosił efekty. 

Jak zaznaczył, problem jest szerszy, ponieważ dotyczy również zwolnień z lekcji wychowania 

fizycznego.  

Następnie zwrócił uwagę na stopień zarastania Czarnej Hańczy. Jak powiedział, zaczyna to 

wyglądać niepokojąco. Poprosił o rozmowę z Wodami Polskimi, aby ten problem rozwiązać.  

Jarosław Schabieński nawiązał do wypowiedzi radnego Marka Zborowskiego-Weychmana 

odnośnie tablicy informacyjnej o Aleksandrze Seredyńskim. Jak podkreślił tablicę tę 

sfinansuje Instytut Pamięci Narodowej. Jeśli chodzi o pomysł, aby podobne tablice 
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umieszczać w innych miejscach mających swoich patronów i które finansowałoby Miasto 

powiedział, że jest to bardzo dobry pomysł ze względu na rolę edukacyjną. Dodał, że 

powinny zostać opracowane standardy dotyczące wyglądu takich tablic i zawieranych tam 

informacji.  

Następnie nawiązał do wypowiedzi dotyczącej strefy bez dymu tytoniowego. Jak powiedział, 

docierają do niego głosy pozytywne od dyrektorów i nauczycieli, ponieważ sytuacja uległa 

poprawie.  

Kolejno poprosił o wyremontowanie schodów do biblioteki przy ul. Klonowej.  

Następnie odniósł się do tematu żłobków w mieście w kontekście nowej placówki, która ma 

powstać przy ul. Nowomiejskiej. Zapytał, w jaki sposób będzie to rozwiązane organizacyjnie 

m.in. jeśli chodzi o dyrekcję. 

Następną sprawą, którą poruszył radny były wybiegi dla psów, które funkcjonują w wielu 

miastach w strefach zielonych. Jak powiedział, według niego dobrze byłoby takie miejsce 

stworzyć. 

Na koniec poruszył temat regulacji świateł, kiedy jednocześnie zapala się światło zielone dla 

kierowców, którzy chcą skręcić oraz dla pieszych i rowerzystów. Jak powiedział, stwarza to 

zagrożenie szczególnie dla rowerzystów, którzy szybko jeżdżą i kierowcy mogą ich nie 

zauważyć. 

 

Kamil Lauryn odniósł się do strefy bez dymu tytoniowego. Zapytał, ile mandatów zostało 

wystawionych za palenie w tej strefie, czy liczba osób, która stoi na chodnikach zmniejszyła 

się oraz czy ktoś rozmawiał z mieszkańcami ul. Sejneńskiej 18, 22 i bloków przy ul. 

Składowej o tym, jak przez wprowadzenie strefy uprzykrzono im życie, bo młodzież 

przeniosła się z paleniem papierosów właśnie pod ich bloki.  

Następnie podziękował za wykonane remonty placów zabaw i powiedział, że nadal 

podtrzymuje prośbę o remonty kolejnych. 

Kolejno wspomniał o boiskach sportowych. Zapytał czy są one dostępne dla mieszkańców 

miasta, szczególnie tych najmłodszych. Zapytał np. o dostępność boiska przy Salezjanach, 

ponieważ słyszał, że tej dostępności nie ma. Poprosił również o wydłużenie godzin 

oświetlenia na tym boisku.  

Nawiązał również do tematu remontu ronda przy ul. Bulwarowej i zapytał, co zrobić z 

ciężarówkami, których właściciele nie dołożyli się do remontu. Jak powiedział, początkowo 

zapowiadali oni, że będą partycypować w kosztach, po czym z tego zrezygnowali. W związku 

z tym, jak zaznaczył radny należy podjąć działania, które nie pozwolą na wjazd tych 

ciężarówek.  

 

Tadeusz Czerwiecki odniósł się do tematu placów zabaw. Jak powiedział, w pełni popiera 

remonty ogólnodostępnych placów zabaw np. na Placu M. Konopnickiej czy przy OSiR, 

jednak inaczej podchodzi do placów zabaw wewnątrz osiedli. Zaznaczył, że z takich placów 

korzystają mieszkańcy danych osiedli a nie ogólnie mieszkańcy miasta. Dodał, że według 

niego mieszkańcy konkretnych osiedli powinni partycypować w kosztach inwestycji zgodnie 

z ideą inicjatyw lokalnych.  
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Anna Ruszewska odniosła się do wypowiedzi radnych dotyczących zdrowego odżywiania 

uczniów suwalskich szkół. Wspomniała, że w styczniu 2021 roku składała interpelację 

dotyczącą edukacji szkolnej na temat odżywiania. Wówczas, jak powiedziała, otrzymała 

obszerną odpowiedź wraz ze wskazaniem działań profilaktycznych i programów. Dodała, że 

później zaczęła się pandemia i trudno było to wszystko realizować. Miał powstać program 

polityki zdrowotnej dotyczący prewencji nadwagi oraz otyłości wśród uczniów suwalskich 

szkół. Zapytała, na jakim jest to etapie i czy były w związku z tym organizowane jakieś 

spotkania. 

Następnie odniosła się do wypowiedzi radnej Marioli Karpińskiej odnośnie ławek w rejonie 

ul. Reja i Szpitalnej. Jak powiedziała, ławki zostały ustawione, więc trzeba sprawdzić czy 

tych ławek jest jeszcze za mało. 

 

Ad pkt. 6 

Stanowisko Rady Miejskiej w sprawie wyrażenia poparcia wobec projektu utworzenia 

Zakładu Radioterapii w Suwałkach. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej powiedział, że jest przekonany, że 

przysłuży się ono sprawie wsparcia naszych mieszkańców, ponieważ ich zdrowie oraz 

dbałość o to wszystkich zainteresowanych stron nie ma i nie powinna mieć żadnej politycznej 

barwy ani też zbędnego politycznego wymiaru.  

 

Następnie zaproponował, aby Rada Miejska przyjęła ww. Stanowisko w trybie aklamacji, 

czyli zatwierdzenia wniosku przez zebranych drogą jednomyślnego uznania, bez liczenia 

głosów.  

Uwag i wniosków nie zgłoszono, wobec czego Stanowisko w sprawie wyrażenia poparcia 

wobec projektu utworzenia Zakładu Radioterapii w Suwałkach, zostało przyjęte.  

                                        – Stanowisko stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej zamknął punkt 6. po czym przekazał 

głos przybyłym gościom.  

Stefan Krajewski – Poseł na Sejm RP pogratulował radnym działalności społecznej, 

merytorycznej dyskusji i nie włączanie do samorządu tzw. dużej polityki, ponieważ są 

sprawy, które powinny lokalne społeczności łączyć a nie dzielić. Przedstawił w jakich 

komisjach sejmowych pracuje – komisji rolnictwa i komisji infrastruktury. Wspomniał, że 

drogi się rozwijają, ale w najbliższym czasie konieczna jest realizacja szybkiej drogi z Suwałk 

do Białegostoku. Pogratulował inicjatywy związanej z podjęciem omawianego Stanowiska. 

Powiedział, że jest to niezwykle ważna inicjatywa w dobie wyzwań, które występują i tu 

potrzeba wspólnych działań ponad podziałami.   

Marek Komorowski – Senator RP podkreślił, że kilka ważnych rzeczy udało się zrealizować 

m.in. pozyskanie dofinansowania na zabytki, inwestycje. Jak powiedział, rozwój samorządów 

to jest rozwój Polski, więc cieszą zrealizowane inwestycje i projekty. Podkreślił, że w pełni 

popiera podjęte przez Radę Miejską Stanowisko. Dodał, że należy szukać rzeczy, które łączą i 
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robić wszystko dla dobra mieszkańców. W przypadku chorób onkologicznych jest to 

niezwykle ważne, ponieważ duże odległości są dla chorych na raka utrudnieniem podczas 

leczenia.  

Cezary Cieślukowski – Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Podlaskiego  

podziękował za przyjęcie Stanowiska w sprawie wyrażenia poparcia wobec projektu 

utworzenia Zakładu Radioterapii w Suwałkach. Jak powiedział, liczba zachorowań na raka 

rośnie i będzie rosła. Jeśli chodzi o województwo podlaskie, jest ono jednym z trzech 

województw, które starzeje się najszybciej a to będzie powodowało, że w określonych 

grupach wiekowych zachorowalność na raka będzie wyższa niż w innych regionach kraju. 

Podkreślił, jak ważne jest skuteczne działanie, aby maksymalnie ograniczyć skutki 

zachorowań. Wspomniał o statystykach związanych z zachorowaniami i leczeniem m.in. za 

pomocą radioterapii. Wspomniał, że dwa lata temu złożył wniosek do Marszałka 

Województwa Podlaskiego w trakcie prac nad budżetem na rok 2022, aby rozpocząć prace 

nad utworzeniem tego ośrodka. Jak zaznaczył wówczas uzyskało to wsparcie Sejmiku oraz 

udało się wynegocjować wspólne założenie, że projekt będzie realizowany poprzez 

Białostockie Centrum Onkologii. Wyjaśnił, że chodzi m.in. o konkurencję w zakresie kadr, 

których jest za mało i najlepszym rozwiązaniem wydaje się tworzenie filii BCO. Łatwiej 

będzie również z uzyskaniem dofinansowania. Kluczowe jest również to, że filia będzie 

działać na terenie Szpitala Wojewódzkiego w Suwałkach, ponieważ Zakład Radioterapii 

będzie wymagał ścisłej współpracy ze szpitalem, gdzie jest oddział onkologiczny i 

przeprowadza się chemioterapię.  

Na zakończenie wspomniał o wsparciu transgranicznym, które udaje się pozyskać na rozwój 

Suwałk. 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej podziękował za wypowiedzi.  

 

Ad pkt. 7 

Sprawozdanie z działalności Komisji Rewizyjnej Rady Miejskiej w Suwałkach  

za I półrocze 2023 r.  

– Sprawozdanie stanowi załącznik nr 9 do protokołu.  

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady poinformował, że Komisja Rewizyjna  

na posiedzeniu w dniu 6 września 2023 r. przyjęła sprawozdanie ze swojej działalności  

za I półrocze 2023 roku.  

 

Dodał, że w związku z obowiązkiem wypełnienia zapisu art. 21 ust. 3 ustawy z dnia 8 marca 

1990 r. o samorządzie gminnym Komisja przedstawia sprawozdanie ze swojej działalności 

Radzie Miejskiej. Powiedział, że Sprawozdanie zostało radnym przekazane w materiałach 

sesyjnych. 

 

Uwag i wniosków nie zgłoszono, wobec czego Sprawozdanie z działalności Komisji 

Rewizyjnej Rady Miejskiej w Suwałkach za I półrocze 2023 roku, zostało przyjęte. 
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Ad pkt. 8 

Informacja z konsultacji społecznych dotyczących projektu uchwały Rady Miejskiej w 

Suwałkach w sprawie uchwalenia Programu współpracy Miasta Suwałk z organizacjami 

pozarządowymi oraz podmiotami, o których mowa w art. 3 ust. 3 ustawy o działalności 

pożytku publicznego i o wolontariacie na rok 2024.  

– Informacja stanowi załącznik nr 10 do protokołu.  

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady poinformował, że Informacja była 

przedmiotem posiedzenia: Komisji Oświaty i Wychowania w dniu 18 września br., Komisji 

Ekologii, Kultury, Sportu i Turystyki w dniu 18 września br., Komisji Spraw Społecznych i 

Bezpieczeństwa w dniu 19 września br., Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego w dniu 20 

września br. oraz Komisji Finansowo – Budżetowej w dniu 21 września 2023 r. Dodał, że 

członkowie Komisji nie wnieśli uwag do przedłożonego materiału.  

 

Uwag i wniosków nie zgłoszono, wobec czego Informacja z konsultacji społecznych 

dotyczących projektu uchwały Rady Miejskiej w Suwałkach w sprawie uchwalenia Programu 

współpracy Miasta Suwałk z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami, o których 

mowa w art. 3 ust. 3 ustawy o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie na rok 

2024, została przyjęta. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady ogłosił 10-minutową przerwę.  

Po zakończeniu przerwy ogłosił, że udało się naprawić system do , jednak potrzebne jest 

wypełnienie imiennych kart, jeśli chodzi o głosowanie w punkcie 2. dotyczącym rozszerzenia 

porządku obrad o temat związany ze Stanowiskiem.  

 

Ad pkt. 9 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchwalenia Programu współpracy Miasta 

Suwałk z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami, o których mowa w art. 3 ust. 

3 ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 r. o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie 

na rok 2024.  

 
Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały 

wraz z poprawkami – stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 

 

Anna Ruszewska – przewodnicząca Komisji Oświaty i Wychowania przedstawiła opinię komisji 

– opinia stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

 

Bogdan Bezdziecki – przewodniczący Komisji Ekologii, Kultury, Sportu i Turystyki 

przedstawił opinię komisji – opinia stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 

 

Kamil Lauryn – przewodniczący Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa przedstawił 

opinię komisji – opinia stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 

 

Tadeusz Czerwiecki – przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię komisji – opinia stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 
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Andrzej Turowski – przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej przedstawił opinię 

komisji – opinia stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 

 

Jarosław Schabieński podziękował za przyjęcie poprawek, które zgłosił do projektu 

uchwały.   

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały wraz 

z poprawkami. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 22 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LXI/796/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 27 września 2023 r. 

w sprawie uchwalenia Programu współpracy Miasta Suwałk z organizacjami 

pozarządowymi oraz podmiotami, o których mowa w art. 3 ust. 3 ustawy z dnia 24 

kwietnia 2003 r. o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie na rok 2024. 

– stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

 

Ad pkt. 10 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustalenia Regulaminu głosowania w 

wyborach ławników do sądów powszechnych na kadencję od 2024 r. do 2027 r. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że w związku 

kończącą się obecną kadencją i koniecznością wyboru ławników na nową kadencję 2024-

2027, ławników do sądów okręgowych oraz do sądów rejonowych wybierają rady gmin, 

których obszar jest objęty właściwością tych sądów.  

Dodał, że aby zapewnić właściwy przebieg wyborów ławników do Sądu Okręgowego w 

Suwałkach oraz Sądu Rejonowego w Suwałkach, zachodzi konieczność przyjęcia przez 

radnych Regulaminu głosowania. Przeprowadzając głosowanie tajne Rada każdorazowo 

uchwala regulamin głosowania, w oparciu o który pracuje Komisja Skrutacyjna. 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 22 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LXI/797/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 27 września 2023 r. 

w sprawie ustalenia Regulaminu głosowania w wyborach ławników do sądów 

powszechnych na kadencję od 2024 r. do 2027 r. 

– stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 
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Ad pkt. 10 

Wybory ławników: 

- do Sądu Rejonowego w Suwałkach, oraz ławników do orzekania  

w Wydziale Pracy i Ubezpieczeń Społecznych na kadencję od 2024 r. do 2027 r. 

- do Sądu Okręgowego w Suwałkach, oraz ławników do orzekania  

w sprawach z zakresu prawa pracy na kadencję od 2024 r. do 2027 r. 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że w dniu 31 grudnia 

2023 roku upływa 4–letnia kadencja ławników Sądu Rejonowego i Sądu Okręgowego w 

Suwałkach. Dodał, że sprawę wyboru ławników regulują przepisy rozdziału 7 ustawy z dnia  

27 lipca 2001 r. – Prawo o ustroju sądów powszechnych oraz przepisy rozporządzenia 

Ministra Sprawiedliwości z dnia 9 czerwca 2011 r. w sprawie sposobu postępowania z 

dokumentami złożonymi radom gmin przy zgłaszaniu kandydatów na ławników oraz wzoru 

karty zgłoszenia. Wybory przygotowują gminy jako zadanie zlecone z zakresu administracji 

rządowej.  

Następnie przypomniał, że Rada Miejska na sesji w dniu 28 czerwca 2023 roku uchwałą                     

nr LVIII/775/2023 powołała Zespół do zaopiniowania kandydatów na ławników.  

Zbigniew R. De-Mezer - przewodniczący Zespołu odczytał opinię Zespołu do zaopiniowania 

kandydatów na ławników – opinia stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że zgodnie z 

przepisami art. 160 ust. 1 – prawo o ustroju sądów powszechnych, wyboru ławników 

dokonuje Rada w głosowaniu tajnym a procedury głosowania regulują zapisy § 42 Statutu 

Miasta Suwałk. Następnie dodał, że zgodnie z przyjętym Regulaminem głosowania należy 

powołać Komisję Skrutacyjną w składzie 3 osób. Poprosił o zgłaszanie kandydatów. 

Zgłoszeni zostali: radny Bogdan Bezdziecki, radny Kamil Lauryn oraz radny Karol Korneluk, 

którzy wyrazili zgodę na pracę w Komisji Skrutacyjnej.  

Przystąpiono do głosowania nad składem imiennym Komisji Skrutacyjnej. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 21 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że zgodnie z 

przepisem § 42 ust. 3 Statutu Miasta Suwałk – „Komisja skrutacyjna wybiera ze swego składu 

przewodniczącego komisji”, wobec czego ogłosił 10-minutową przerwę w celu 

ukonstytuowania się Komisji przed rozpoczęciem prac i przygotowania kart do głosowania.  

Po przerwie Zdzisław Przełomiec poprosił o zabranie głosu Karola Korneluka –

przewodniczącego Komisji Skrutacyjnej.  

 

Karol Korenluk - Przewodniczący Komisji Skrutacyjnej powiedział, że członkowie Komisji 

rozdadzą radnym, według listy imiennej  karty do głosowania oraz poinformował o zasadach 

głosowania. 
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Nastąpiło rozdanie kart do głosowania.  

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady poinformował, że rozpoczyna się głosowanie 

tajne poprzez wrzucanie kart do urny, natomiast Karol Korneluk – Przewodniczący Komisji 

Skrutacyjnej rozpoczął wyczytywanie nazwisk radnych, którzy kolejno wrzucali karty do 

urny.  

Po przeprowadzeniu tajnego głosowania Zdzisław Przełomiec – ogłosił 15-minutową 

przerwę w obradach, podczas której Komisja Skrutacyjna dokonała przeliczenia głosów i 

sporządziła protokoły głosowań. 

Po zakończeniu przerwy  Karol Korneluk – przewodniczącego Komisji Skrutacyjnej 

odczytał protokoły Komisji w sprawie wyboru ławników do: 

1. Sądu Okręgowego w Suwałkach oraz ławników do orzekania spraw z zakresu prawa 

pracy – Protokół wraz z załącznikami stanowi załącznik nr 23 do protokołu. 

2. Sądu Rejonowego w Suwałkach oraz ławników do orzekania w Wydziale Pracy i 

Ubezpieczeń Społecznych – Protokół wraz z załącznikami stanowi załącznik nr 24 do 

protokołu. 

 

Po odczytaniu protokołów Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady stwierdził, że 

konsekwencją przeprowadzonych wyborów będzie podjęcie 2 uchwał Rady Miejskiej w 

Suwałkach:  

 w sprawie wyboru ławników do Sądu Okręgowego w Suwałkach oraz ławników  

do orzekania w sprawach z zakresu prawa pracy na kadencję od 2024 r. do 2027 r. 

 w sprawie wyboru ławników do Sądu Rejonowego w Suwałkach oraz ławników  

do orzekania w Wydziale Pracy i Ubezpieczeń Społecznych na kadencję od 2024 r.  

do 2027 r. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady poinformował, że radni otrzymali do 

zapoznania się projekty uchwał wraz z nazwiskami osób wybranych w głosowaniu tajnym. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały w sprawie 

wyboru ławników do Sądu Okręgowego w Suwałkach oraz ławników do orzekania w 

sprawach z zakresu prawa pracy na kadencję od 2024 r. do 2027 r.  

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 22 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LXI/798/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 27 września 2023 r. 

w sprawie wyboru ławników do Sądu Okręgowego w Suwałkach oraz ławników  

do orzekania w sprawach z zakresu prawa pracy na kadencję od 2024 r. do 2027 r. 

– stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 
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Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały w sprawie 

wyboru ławników do Sądu Rejonowego w Suwałkach oraz ławników do orzekania w 

Wydziale Pracy i Ubezpieczeń Społecznych na kadencję od 2024 r. do 2027 r.  

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 27 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 20 radnych) uchwała, została przyjęta. 

UCHWAŁA nr LXI/799/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 27 września 2023 r. 

w sprawie wyboru ławników do Sądu Rejonowego w Suwałkach oraz ławników  

do orzekania w Wydziale Pracy i Ubezpieczeń Społecznych  

na kadencję od 2024 r. do 2027 r. 

– stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że listy wybranych 

ławników wraz z dokumentami, zostaną przesłane prezesom właściwych sądów w terminie 

do końca października 2023 r. 

 

Ad pkt. 11 

Informacja z konsultacji społecznych do projektu zmiany uchwały w sprawie określenia 

stref cen i cen maksymalnych obowiązujących przy przewozie osób i ładunków 

taksówkami na terenie Miasta Suwałk. 

– Informacja stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 

 
Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady poinformował, że Informacja była 

przedmiotem posiedzenia: Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa w dniu 19 września 

br. oraz Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego w dniu 20 września br. Dodał, że 

członkowie Komisji nie wnieśli uwag do przedłożonego materiału.  

 

Wniosków i uwag nie wniesiono wobec czego Informacja z konsultacji społecznych do 

projektu zmiany uchwały w sprawie określenia stref cen i cen maksymalnych obowiązujących 

przy przewozie osób i ładunków taksówkami na terenie Miasta Suwałk, została przyjęta.  

 

Ad pkt. 12 

Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie określenia stref cen i 

cen maksymalnych obowiązujących przy przewozie osób i ładunków taksówkami na 

terenie Miasta Suwałki. 

 
Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały 

wraz z poprawkami – stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 

 

Kamil Lauryn – przewodniczący Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa przedstawił 

opinię komisji – opinia stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 
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Tadeusz Czerwiecki – przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię komisji – opinia stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 33 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 18 radnych) uchwała, została przyjęta. 

UCHWAŁA nr LXI/800/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 27 września 2023 r. 

w sprawie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie określenia stref cen  

i cen maksymalnych obowiązujących przy przewozie osób i ładunków taksówkami  

na terenie Miasta Suwałki. 

– stanowi załącznik nr 34 do protokołu. 

 

Ad pkt. 13 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zaliczenia dróg położonych w mieście Suwałki 

do kategorii dróg gminnych.  

 
Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 35 do protokołu. 

 

Tadeusz Czerwiecki – przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię komisji – opinia stanowi załącznik nr 36 do protokołu. 

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 37 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 21 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LXI/801/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 27 września 2023 r. 

w sprawie zaliczenia dróg położonych  

w mieście Suwałki do kategorii dróg gminnych. 

– stanowi załącznik nr 38 do protokołu. 

 

Ad pkt. 14 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zaliczenia dróg położonych w mieście Suwałki 

do kategorii dróg powiatowych.  

 
Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 39 do protokołu. 

Tadeusz Czerwiecki – przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię komisji – opinia stanowi załącznik nr 40 do protokołu. 
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Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 41 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 21 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

 

UCHWAŁA nr LXI/802/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 27 września 2023 r. 

w sprawie zaliczenia dróg położonych w mieście Suwałki  

do kategorii dróg powiatowych. 

– stanowi załącznik nr 42 do protokołu. 

 

Ad pkt. 15 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia z 

Przedsiębiorstwem Budownictwa Ogólnego „Budopol – Suwałki” Hajko Spółka Jawna z 

siedzibą w Suwałkach. 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 43 do protokołu. 

 

Tadeusz Czerwiecki – przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię komisji – opinia stanowi załącznik nr 44 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej przedstawił opinię 

komisji – opinia stanowi załącznik nr 45 do protokołu. 

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 46 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 21 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LXI/803/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 27 września 2023 r. 

w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia z Przedsiębiorstwem 

Budownictwa Ogólnego „Budopol – Suwałki” Hajko Spółka Jawna  

z siedzibą w Suwałkach. 

– stanowi załącznik nr 47 do protokołu. 

 

Ad pkt. 16 
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Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przyznania dotacji na realizację inwestycji pt. 

„Remont zachodniej i wschodniej elewacji Konkatedry pw. św. Aleksandra 

w Suwałkach”. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 48 do protokołu. 

 

Tadeusz Czerwiecki – przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię komisji – opinia stanowi załącznik nr 49 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej przedstawił opinię 

komisji – opinia stanowi załącznik nr 50 do protokołu. 

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 51 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 21 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LXI/804/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 27 września 2023 r. 

w sprawie przyznania dotacji na realizację inwestycji pt. „Remont zachodniej 

i wschodniej elewacji Konkatedry pw. św. Aleksandra w Suwałkach”. 

– stanowi załącznik nr 52 do protokołu. 

 

Ad pkt. 17 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego rejonu ulicy Raczkowskiej w Suwałkach.  

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 53 do protokołu. 

 

Tadeusz Czerwiecki – przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię komisji – opinia stanowi załącznik nr 54 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej przedstawił opinię 

komisji – opinia stanowi załącznik nr 55 do protokołu. 

 

Mariola Karpińska zapytała, który dokładnie teren jest przewidziany pod budowę toru 

kartingowego, jak daleko od zabudowań i czy nie będzie uciążliwe dla mieszkańców. 

Zaznaczyła, że nie ma tam drzew i okoliczni mieszkańcy słyszą wszystko, co dzieje się na 

terenie lotniska i w pobliżu. Zapytała czy jest to brane pod uwagę, że niedaleko rozwija się 

osiedle.  
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Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk opisał pokrótce plan zagospodarowania 

terenu. Podkreślił, że budowa toru kartingowego nie jest zadaniem miasta i miasto nie będzie 

takiej inwestycji finansować. Wskazał miejsce, w którym byłaby możliwa budowa takiego 

toru oraz miejsca, gdzie występuje zabudowa mieszkalna. Jak powiedział  odległość od 

zabudowań jest znaczna. 

 

Jacek Niedźwiedzki zapytał czy nie warto się zastanowić nad tablicami dźwiękochłonnymi 

od strony miasta, jeśli taka inwestycja miałaby być realizowana.  

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk powiedział, że na razie nie ma chętnego 

inwestora. Jeśli inwestor się znajdzie, to trzeba respektować przepisy prawa budowlanego 

oraz wziąć pod uwagę kwestie ochrony od hałasu.  

Podkreślił, że tor, który jest przy Zespole Szkół nr 6 będzie coraz bardziej uciążliwy dla 

okolicznych mieszkańców m.in. ul. Batorego. Dodał, że rozmawiał już w tej sprawie z 

osobami zajmującymi się sportami motorowymi, że wcześniej czy później trzeba będzie 

wygaszać ten klub. Dodał, że prosił również o pewne ograniczenia w zakresie korzystania z 

tych samochodów, aby było ciszej. Problem będzie narastał z racji powstawania zabudowy w 

tamtym rejonie.  

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 56 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 20 radnych; „wstrzymał się od głosu” – 

1 radny) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LXI/805/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 27 września 2023 r. 

w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego  

rejonu ulicy Raczkowskiej w Suwałkach 

– stanowi załącznik nr 57 do protokołu. 

 

Ad pkt. 18 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego obejmującego teren położony pomiędzy ulicami: Teofila Noniewicza, 

gen. Józefa Dwernickiego, Utratą i Sejneńską w Suwałkach.  

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 58 do protokołu. 

 

Tadeusz Czerwiecki – przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię komisji – opinia stanowi załącznik nr 59 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej przedstawił opinię 

komisji – opinia stanowi załącznik nr 60 do protokołu. 
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Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 61 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 18 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LXI/806/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 27 września 2023 r. 

w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego obejmujący teren 

położony pomiędzy ulicami: Teofila Noniewicza, gen. Józefa Dwernickiego,  

Utratą i Sejneńską w Suwałkach. 

– stanowi załącznik nr 62 do protokołu. 

 

Ad pkt. 19 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie Miasta na 2023 rok. 

 

Anna Cyran – Skarbnik Miasta Suwałk przedstawiła wniosek o podjęcie uchwały wraz z 

przedłożonymi autopoprawkami – stanowi załącznik nr 63 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej przedstawił opinię 

komisji – opinia stanowi załącznik nr 64 o protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad autopoprawkami. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 65 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 13 radnych; „wstrzymał się od głosu” – 

5 radnych) autopoprawki, zostały przyjęte. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 66 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 13 radnych; „przeciw” – 5 radnych) 

uchwała wraz z autopoprawkami, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LXI/807/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 27 września 2023 r. 

w sprawie zmian w budżecie Miasta na 2023 rok. 

– stanowi załącznik nr 67 do protokołu. 

 

Ad pkt. 20 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej 

Miasta Suwałki na lata 2023-2041. 
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Anna Cyran – Skarbnik Miasta Suwałk przedstawiła wniosek o podjęcie uchwały – stanowi 

załącznik nr 68 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej przedstawił opinię 

komisji – opinia stanowi załącznik nr 69 do protokołu. 

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 70 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 12 radnych; „przeciw” – 5 radnych) 

uchwała, została przyjęta. 

UCHWAŁA nr LXI/808/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 27 września 2023 r. 

w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej  

Miasta Suwałki na lata 2023-2041. 

– stanowi załącznik nr 71 do protokołu. 

 

Imienne karty do głosowania radnych Rady Miejskiej na LXI sesji Rady Miejskiej  

w Suwałkach w dniu 27 września 2023 r. – dotyczy głosowania w punkcie 2. „Przyjęcie 

wniosków do porządku obrad.” – dodanie punktu „Stanowisko Rady Miejskiej w sprawie 

wyrażenia poparcia wobec projektu utworzenia Zakładu Radioterapii w Suwałkach”. 

 

1. Bogdan Bezdziecki – stanowi załącznik nr 72 do protokołu 

2. Sylwester Cimochowski – stanowi załącznik nr 73 do protokołu 

3. Tadeusz Czerwiecki – stanowi załącznik nr 74 do protokołu 

4. Zbigniew Roman De-Mezer – stanowi załącznik nr 75 do protokołu 

5. Anna Maria Gawlińska – stanowi załącznik nr 76 do protokołu 

6. Krystyna Gwiazdowska – stanowi załącznik nr 77 do protokołu 

7. Jacek Juszkiewicz – stanowi załącznik nr 78 do protokołu 

8. Mariola Brygida Karpińska – stanowi załącznik nr 79 do protokołu  

9. Kamil Klimek – stanowi załącznik nr 80 do protokołu 

10. Karol Korneluk – stanowi załącznik nr 81 do protokołu 

11. Jarosław Józef Kowalewski – stanowi załącznik nr 82 do protokołu 

12. Stanisław Kulikowski – stanowi załącznik nr 83 do protokołu 

13. Kamil Lauryn – stanowi załącznik nr 84 do protokołu 

14. Jacek Niedźwiedzki – stanowi załącznik nr 85 do protokołu 

15. Adam Ołowniuk – stanowi załącznik nr 86 do protokołu  

16. Wojciech Pająk – stanowi załącznik nr 87 do protokołu 

17. Zdzisław Przełomiec – stanowi załącznik nr 88 do protokołu 

18. Jacek Roszkowski – stanowi załącznik nr 89 do protokołu 

19. Anna Ruszewska – stanowi załącznik nr 90 do protokołu 

20. Jarosław Schabieński – stanowi załącznik nr 91 do protokołu 

21. Andrzej Turowski – stanowi załącznik nr 92 do protokołu 
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22. Łukasz Wojno – stanowi załącznik nr 93 do protokołu 

23. Marek Lech Zborowski-Weychman – stanowi załącznik nr 94 do protokołu 

 

 

Ad pkt. 21 

Informacje i odpowiedzi Prezydenta Miasta Suwałk. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk odniósł się do kwestii przebudowy ronda 

przy ul. Bulwarowej, poruszonej przez radnego Zbigniewa De-Mezera. Jak powiedział 

rozmawiał z przedstawicielem jednej z firm, aby podjeść do tematu ze zrozumieniem i aby 

przystąpiła do przetargu i zaoferowała stosunkowo niską cenę, ponieważ to wywrotki tej 

firmy również zniszczyły tę nawierzchnię. Dodał, że firma ta jednak w ogóle nie przystąpiła 

do przetargu. Jak podkreślił, rozmowy z prywatnymi firmami nie są łatwe. 

Zaznaczył, że trzeba będzie się poważnie zastanowić, co zrobić z ruchem pojazdów 

ciężarowych po przebudowie ronda. Ważne również będzie rozwiązanie kwestii zezwoleń  

C-14 i C-18, które są wydawane. Wspomniał, że wydał dyspozycję, aby przygotować nowe 

zarządzenie w tym temacie, określające nowe zasady. Podkreślił, że według niego należy 

ograniczać ruch ciężkich pojazdów, bo wywrotki i ciężarówki powinny się poruszać 

obwodnicami miasta. Powiedział, że dostrzega problem i będzie on wkrótce rozwiązany.  

Jeśli chodzi o tabor PGK powiedział, że sytuacja jest złożona. Wciąż trwają prace, aby zdążyć 

z aplikowaniem do programu Polska Wschodnia. Dodał, że aby ubiegać się skutecznie o 

dofinansowanie, trzeba spełnić wszystkie wymagania formalne a jednym z nich jest np. 

posiadanie dokumentów strategicznych, których Suwałki nie mają. Jak powiedział 

opracowywana jest Strategia Rozwoju Ponadlokalnego, która musi zawierać elementy 

mówiące o transporcie zrównoważonym miejskim. W przygotowywaniu dokumentacji 

pomagają doradcy z Ministerstwa Funduszy Rozwoju Regionalnego. Prezydent Miasta dodał, 

że napisał do ministerstwa pismo z  prośbą o przesunięcie terminu składania wniosków w 

Programie Polska Wschodnia. Póki co raczej termin nie zostanie zmieniony, jednak może 

część środków zostanie przesunięta na rozdanie, które nastąpi wiosną.  

Następnie powiedział, że PGK złożyło wniosek do NFOŚ na zakup trzech autobusów 

elektrycznych, jednak nie ma jeszcze rozstrzygnięcia w tym temacie. W najbliższym czasie 

Miasto ogłosi przetarg na zakup 10 autobusów elektrycznych, aby zdobyć dodatkowe punkty. 

Z programu Polska Wschodnia Miasto chce wykonać stację ładowania tych pojazdów 

elektrycznych na bazie PGK. Jak powiedział, przejście na transport zeroemisyjny wymaga 

nakładów rzędu 70-90 mln zł a udział własny Miasta co najmniej 15 mln zł. Z uwagi na to, 

Miasto chce rozłożyć te wydatki w czasie, aby można było zaplanować środki na udział 

własny. 

 

Kolejno Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta odniósł się do tematu, który zgłaszało kilku 

radnych a dotyczył remontu placów zabaw. Jak powiedział w bieżącym roku udało się 

zrealizować remonty dwóch placów zabaw – na Placu Marii Konopnickiej oraz przy ul. Reja. 

Dodał również, że w ramach Suwalskiego Budżetu Obywatelskiego są realizowane dwa place 

zabaw – jeden na os. Hańcza i drugi przy Zalewie Arkadia. Zaznaczył, że Miasto ma 

zdiagnozowane potrzeby w tym temacie, jednak sprawę trzeba dobrze przemyśleć m.in. w 
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kontekście wypowiedzi radnego Tadeusza Czerwieckiego. Jak powiedział, zgadza się z tym, 

że place zabaw ogólnodostępne powinny być utrzymywane i remontowane przez Miasto, 

jednak place zabaw osiedlowe powinny być współfinansowane przez mieszkańców w ramach 

inicjatyw obywatelskich. Dodał, że jeśli jest partycypacja ze strony mieszkańców, wówczas 

lepiej dbają oni o te urządzenia, bo jest to wspólne dobro.  

 

Następnie odniósł się do wypowiedzi radnego Jacka Juszkiewicza odnośnie oznakowania 

poziomego ulic. Jak powiedział, Zarząd Dróg i Zieleni udzieli odpowiedzi na piśmie.  

Jeśli chodzi o stare balkony, które stwarzają zagrożenie powiedział, że każdy właściciel 

odpowiada za swoją nieruchomość. Dodał, że jest to również temat dla nadzoru budowalnego, 

wobec czego poprosił Powiatowego Inspektora Budowalnego, aby tę sprawę sprawdzić.  

Jeśli chodzi o insygnia Prezydent Miasta powiedział, że jest uchwała, w której zostały 

określone zasady używania insygniów. Podkreślił, że jest to zarezerwowane na wielkie 

uroczystości i z pewnością zostanie to wówczas uczynione.  

 

Jeśli chodzi o temat zgłoszony przez radną Annę Gawlińską dotyczący transportu osób 

niepełnosprawnych Czesław Renkiewicz powiedział, że odpowiedź zostanie udzielona na 

piśmie. Przyznał, że program door to door się kończy, zostały ustalone zasady 

funkcjonowania transportu osób niepełnosprawnych na przyszły rok. Jeśli chodzi o samochód 

należący do MOPR-u ma być przekazany do dyspozycji SOK-u, natomiast SOK przekaże 

inny samochód spółce PGK na realizację zadań związanych z transportem osób 

niepełnosprawnych.  

 

Kolejno odpowiedział na pytanie zadane przez radnego Karola Korneluka odnośnie 

czwartego żłobka miejskiego oraz Poradni Psychologiczno-Pedagogicznej. Jak powiedział, 

Wydział Inwestycji ma przedstawić koncepcję pogodzenia tych dwóch spraw, czyli tworzenia 

żłobka na ul. Nowomiejskiej i przygotowania nowej siedziby dla Poradni w budynku przy ul. 

Kościuszki 45. Jeśli chodzi o kwestie organizacyjne w żłobku, Prezydent powiedział, że 

Miasto idzie w kierunku, aby była to jedna jednostka organizacyjna, ale w czterech 

lokalizacjach, jednak – jak podkreślił – jest jeszcze czas, aby to przemyśleć.  

Dodał, że na budynku Poradni są zainstalowane panele fotowoltaiczne i one tam pozostaną. 

Dostępność dla osób niepełnosprawnych będzie zapewniona.  

Następnie odpowiedział na pytanie dotyczące budowy tężni na suwalskich bulwarach, które 

mają powstać w ramach SBO. Jak zaznaczył, zostało wydane pozwolenie na budowę wydane 

przez Wojewódzkiego Konserwatora Zabytków. Kolejny krok to pozwolenie na budowę. 

Tężnia powinna powstać do 20 listopada br., jednak jak powiedział Prezydent Miasta, nie wie 

czy na zimę warto taką inwestycję wykonywać. Podkreślił, że opóźnienie wynika z 

długotrwałych procedur. Jak powiedział, pozostałe projekty z SBO są w trakcie realizacji.  

Następnie odniósł się do pytania o naprawy zniszczeń, które wystąpiły na bulwarach po 

koncercie, który odbył się 17 września. Powiedział, że ZDiZ miał podpisaną umowę z 

organizatorem, z której wynika, że szkody usunie organizator. Toalety mają być usunięte z 

parkingu do końca bieżącego tygodnia.  
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Następnie odniósł się do wypowiedzi radnego Marka Zborowskiego-Weychmana 

dotyczącej strefy wolnej od dymu tytoniowego. Jak powiedział, zdania w tym temacie są 

podzielone. Dodał, że dyskusja na ten temat odbyła się podczas posiedzenia Komisji 

Bezpieczeństwa i Porządku. Są pierwsze mandaty, pouczenia, patrole, ale również 

zasygnalizowano problem, że młodzież przemieściła się w miejsca, gdzie ten zakaz nie 

obowiązuje. Dodał, że strefa jest wprowadzona czasowo do końca czerwca 2024 r., więc 

będzie trzeba przeanalizować czy ten termin przedłużać.  

Następnie odniósł się do tematu tablic na rondach, gdzie można byłoby umieszczać 

informacje o patronach. Przypomniał, że została już podjęta decyzja, aby ustawiać takie 

tablice w latach, gdy przypada jakaś okrągła rocznica związana z danym patronem. Jeśli 

chodzi o standardy wyglądu tych tablic zaproponował, że prawdopodobnie Wydział Kultury 

przygotuje jakiś tekst dotyczący danego patrona, a następnie będzie to konsultowane z 

historykiem. 

 

Odniósł się do pytania o oświetlenie na bikeparku, które zadała radna Mariola Brygida 

Karpińska. Jak powiedział, ma informację, że oświetlenie to funkcjonuje do godziny 22:00. 

Utrzymaniem zajmuje się OSiR, natomiast za oświetlenie odpowiada ZDiZ. Wkrótce zostanie 

tam również zainstalowana kamera.  

Odnośnie utrzymania zieleni na bulwarach Czesław Renkiewicz powiedział, że umowa z 

właścicielem baru jest zawarta do końca września br., jednak przedsiębiorca chciałby, aby 

było to przedłużone, ponieważ sporo w to miejsce zainwestował. Jeśli będzie zawierana nowa 

umowa kwestia utrzymania zieleni zostanie tam też ujęta.    

Jeśli chodzi o ławki powiedział, że nie ma z tym problemu, jednak poprosił, aby radna 

wskazała dokładne miejsca, w których należałoby je zainstalować.  

 

Jeśli chodzi o prośbę radnego Sylwestra Cimochowskiego, aby wydłużyć godziny 

oświetlenia na boiskach przy ul. Klonowej i przy ul. Paca, powiedział, że skontaktuje się w tej 

sprawie z Prezesem Suwalskiej Spółdzielni Mieszkaniowej. 

 

Odnośnie tematu podstawek dla rowerzystów, o którym mówił radny Kamil Klimek, 

Prezydent Miasta powiedział, że musiał mocno przekonywać osoby, które odpowiadają za 

ruch drogowy, aby takie rozwiązanie eksperymentalnie wprowadzić. Podkreślił, że trzeba 

zobaczyć, jak się to sprawdzi i dopiero wtedy myśleć o zwiększeniu liczby tych podstawek.  

Jeśli chodzi o tablice kierunkowe powiedział, że jest tworzona Strategia Promocji Miasta, 

trwają prace nad nowymi hasłami itp., więc będzie można już przenieść te nowe logotypy na 

tablice. Nie ma pewności, że zostanie to wykonane do końca kadencji Rady Miejskiej.    

 

Kolejno odniósł się do tematu zarastania Czarnej Hańczy, który zgłosił radny Jacek 

Roszkowski. Jak powiedział, Wody Polskie chciały podpisać z miastem porozumienie, ale 

nie chciały finansować tego zadania, na co nie zgodził się Prezydent Miasta. Dodał, że napisał 

pismo do Wód Polskich wraz materiałem zdjęciowym, aby wykonały zadanie, które leży w 

ich kompetencjach. Jak powiedział, jest tutaj współodpowiedzialność - Miasto powinno 

porządkować otoczenie rzeki a Wody Polskie zadbać o jej koryto.  
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Następnie odniósł się do kwestii remontu schodów do filii biblioteki przy ul. Klonowej, co 

zgłaszał radny Jarosław Schabieński. Jak powiedział, w rozmowie z Prezesem Spółdzielni 

Mieszkaniowej poprosi, aby tę sprawę uporządkować. 

Jeśli chodzi o psi park w mieście powiedział, że były takie inicjatywy w ramach budżetu 

obywatelskiego, ale te projekty nigdy nie wygrywały. Temat trzeba rozważyć i powinien 

zająć się tym ZDiZ. 

W temacie regulacji świateł powiedział, że nie jest to łatwa sprawa. ZDiZ twierdzi, że jeżeli 

sygnalizacja miałaby być przeregulowana, to wydłuży się funkcjonowanie świateł i dłużej 

trzeba będzie stać na światłach. Dodał, że poprosi Dyrektora ZDiZ, aby przygotował pismo ze 

szczegółową odpowiedzią w tej sprawie.   

Następnie Prezydent Miasta odniósł się do wypowiedzi radnego Kamila Lauryna odnośnie 

strefy bez dymu tytoniowego. Powiedział, że opinie w tym temacie są podzielone. Trzeba 

poczekać, jak strefa będzie funkcjonowała dużej, ile wypisano mandatów itd. Przyznał, że z 

pewnością młodzież przenosi się z paleniem papierosów pod budynki, gdzie strefa nie 

obowiązuje i  jest to uciążliwe dla mieszkańców.  

Jeśli chodzi o problem z dostępnością boiska przy Salezjanach, Czesław Renkiewicz 

powiedział, że na ogrodzeniu jest wywieszony grafik, w którym jest określone, kiedy i w 

jakich godzinach boisko jest zarezerwowane. Jak powiedział, są tam okienka, więc można się 

wpisać. Jest tam również numer telefonu, pod którym można się zapisywać.  

 

Roman Rynkowski – Zastępca Prezydenta Miasta odniósł się do tematu zgłoszonego przez 

radnego Bogdana Bezdzieckiego dotyczącego systemu rezerwacji obiektów sportowych. 

Powiedział, że wciąż trwają prace nad wdrożeniem tego systemu, ponieważ pojawiły się 

kwestie formalno-prawne, które wymagają doprecyzowania. Podkreślił, że to, że system 

elektroniczny nie funkcjonuje nie oznacza, że są jakiekolwiek przeszkody, aby z tych 

obiektów korzystać, ponieważ obowiązują dotychczasowe zasady rezerwacji.  

 

Następnie Roman Rynkowski odniósł się do wypowiedzi radnego Wojciecha Pająka 

dotyczącej żywienia w szkołach i przedszkolach. Jak powiedział, system żywienia w tych 

placówkach jest oceniany dobrze. Podkreślił, że kwestie dotyczące alergii pokarmowych, 

ograniczeń spożywania niektórych pokarmów, poruszone przez radnego są bardzo ważne. 

Dodał, że szkoły i przedszkola robią rozeznanie na początku roku szkolnego dotyczące tego, 

czego dzieci nie mogą jeść i jest to uwzględniane podczas układania jadłospisów. Dodał, że 

Miasto zwróci uwagę szkołom, aby uwzględniać też wprowadzenie posiłków bezmięsnych.  

 

Kolejno odpowiedział na pytanie radnego Marka Zborowskiego-Weychmana dotyczące 

paszportów patriotycznych. Jak powiedział, na najbliższym kolegium temat zostanie 

przedłożony. Pracował nad nim zespół złożony z radnych, przedstawicieli Młodzieżowej 

Rady Miasta oraz pracowników Wydziału Oświaty i Wydziału Kultury i Sportu. Prace są już 

na ukończeniu i według Zastępcy Prezydenta – uda się ten system wdrożyć przed świętem 11 

Listopada.  

Jeśli chodzi o laptopy dla czwartoklasistów, Roman Rynkowski powiedział, że w przypadku 

Suwałk było opóźnienie i dopiero interwencja Naczelnik Wydziału Oświaty w Ministerstwie 

Cyfryzacji sprawiła, że do Miasta trafiła umowa. Jak powiedział, być może takie przeoczenie 
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wynika ze skali przedsięwzięcia. Umowa została niezwłocznie podpisana przez Prezydenta 

Miasta i w krótkim czasie laptopy trafiły do suwalskich szkół. Jeśli chodzi o zainstalowane 

programy powiedział, że nie ma ich dużo, jednak szczegółową wiedzę mają  w tym temacie 

dyrektorowie szkół, ponieważ to oni zawierają umowy z rodzicami na przekazanie sprzętu.  

 

Następnie odniósł się do wypowiedzi radnego Jacka Roszkowskiego oraz radnej Anny 

Ruszewskiej dotyczących otyłości i programów prewencji otyłości. Przypomniał, że 

Prezydent Miasta powołał Zespół ds. zdrowia publicznego. Na posiedzeniach tego zespołu 

jednym z powtarzających się tematów jest właśnie otyłość. Powiedział, że prace nad 

programem trwają. Niedługo pojawią się wnioski z prac zespołu. Dodał, że Miasto stara się 

brać udział w programach, które wiążą się z profilaktyką otyłości i jednym z takich 

programów są badania przesiewowe dotyczące cukrzycy typu 1, w którym mogą brać udział 

dzieci od żłobka do 9. roku życia.  

 

Następnie Roman Rynkowski odniósł się to tematu dostępności boisk miejskich, który zgłosił 

radny Kamil Lauryn. Powiedział, że osobiście zrobił rozeznanie i większość boisk była 

pełna dzieci, boiska były otwarte i można było z nich korzystać. Przypomniał, że jeśli chodzi 

o oświetlenie wciąż obowiązuje zredukowanie oświetlenia o 10% i która jednostka tego 

poziomu nie osiągnie jest karana finansowo. I to też trzeba brać pod uwagę.  

 

Jarosław Schabieński podziękował za odpowiedź, ale jednocześnie, jeśli chodzi o tablice 

informacyjne dotyczące patronów rond powiedział, że napisanie tekstu o tych osobach 

wymaga przygotowania merytorycznego, ponieważ często trzeba ustalić szczegóły i osiągnąć 

pożądany efekt.  

 

Zdzisław Przełomiec odczytał wiadomość tekstową od radnej Marioli Brygidy Karpińskiej 

w której dziękuje ona za ławki przy ul. Reja oraz prosi w imieniu młodzieży, aby bikepark był 

oświetlony do 22:00, ponieważ obecnie jest do 20:00. 

 

Ad pkt. 23 

Zakończenie obrad sesji Rady Miejskiej w Suwałkach. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej zapowiedział, że kolejna sesja jest 

planowana 25 października o godzinie 11:00.   

 

Kończąc LXI sesję Rady Miejskiej Zdzisław Przełomiec podziękował gościom, 

Prezydentom oraz radnym za uczestnictwo i aktywny udział.  

 

Na tym protokół zakończono.      

 

Przewodniczący 

Rady Miejskiej w Suwałkach 

 

Zdzisław Przełomiec 
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Protokół sporządziła: Anna Przybycień 
 

Podinspektor w Biurze Rady Miejskiej Urzędu Miejskiego w Suwałkach  


